
چه بخواهیم و چه نخواهیم چت بات ها و در ســـاحت کلان تر هوش 
مصنوعی، شیوه های آموزشی و پژوهشی را تحت تأثیر قرار داده و امروز 
نه انجام پژوهش های دانشگاهی به سختی گذشته دنبال می شود و نه 
شیوه های سنتی و استادمحور می تواند جذابیت لازم را برای دانشجویان 
ایجاد کند؛ مســـئله ای که باعث شـــده   امروز هوش مصنوعی به عنوان 
عضوی تازه وارد اما اثرگذار در کلاس های درس دانشگاه های دنیا تلقی 

شـــود و هرچه می گذرد، جای خود را بیش از پیش در فضای آموزشـــی 
و پژوهشـــی باز کند. اهمیت پرداختن به این حوزه به حدی در شـــرایط 
فعلی جدی است که متولیان آموزش عالی دو واحد درسی را به چارت 
درســـی دانشـــگاه های کشـــور اضافه کردند؛ اما واقعیت اینکه سرعت 
بالای تغییرات این حوزه به حدی بالاســـت که به نظر نمی رســـد چنین 
اقداماتی بتواند مســـیر دانشـــگاه های کشور را با تحولات روز هم راستا 
کند. در این گزارش به ســـراغ 6 تن از معاونان آموزشـــی رفتیم تا در کنار 
الزامات همراه شدن با موج تغییرات فناورانه، از موانع این حوزه بگویند.

معاونانآموزشیدانشگاههامعتقدنداستادانهنوزبافناوریهاینوظهورهمگامنشدهاند

استادان هم 
2 واحد آموزش هوش مصنوعی می خواهند

معاونآموزشیدانشگاهشهیدبهشتی:
با استفاده از تکنولوژی  به سمت مراقبت از دانشجویان حرکت کنیم 

کید  ن آموزشی دانشگاه شهید بهشتی با تأ عباس سعیدی، معاو
بر اینکه هوش مصنوعی در حال توسعه است، گفت: »برای همه 
رشـــته ها یـــک واحد درســـی هـــوش مصنوعـــی در نظـــر گرفته ایم و 
دانشـــجویان موظف به گذراندن آنند؛ اما طبیعتاً اســـتفاده از این 
ی در برخی دانشـــکده ها مانند کامپیوتر به مراتب بیشـــتر از  فناور
دیگر دانشـــکده های ما خواهد بود؛ هرچند نمی توان این مســـئله 
را هم کتمان کرد که آینده این حوزه دانشـــی بســـیار روشن است.« 
ی دو لبه دارد یعنی دانشـــجویانی اند  او افزود: »گســـترش تکنولوژ
کـــه از ایـــن ابزار بـــرای دانش افزایی بیشـــتر اســـتفاده می کنند؛ اما 
ممکن اســـت دانشـــجویانی هم باشـــند که برای مسیرهای اشتباه 
از آن بهره ببرند. اینکه بخواهیم خیلی نگران اســـتفاده نادرســـت 
یـــم که مثلاً  از هـــوش مصنوعـــی بـــوده و تمهیداتـــی را بـــه کار بگیر
دانشـــجو از ایـــن طریـــق تقلب نکند، اولاً خیلـــی جواب نمی دهد 
و دومـــاً بایـــد راهکار دیگری را هم دنبال کـــرد. نگاه کنید تا همین 
امـــروز هـــم که هوش مصنوعـــی در کار نبوده، دانشـــجویانی بودند 
که از دیگر روش ها دســـت به تقلب زده اند اما اســـتاد بالاخره کار 

خـــودش را دنبـــال می کند. البته باید مراقبت های لازم هم صورت 
بگیـــرد هر چند شـــاید امروز نیاز باشـــد تا فرم ایـــن مراقبت ها تغییر 
ی به ســـمت مراقبت از  کند یعنی باید با اســـتفاده از خود تکنولوژ

کنیم.«  یان حرکت  دانشجو
ن آموزشـــی دانشـــگاه شـــهید بهشـــتی بیان داشـــت: »مسئله  معاو
غیرقابـــل کتمـــان آن اســـت کـــه هـــوش مصنوعـــی در آینـــده روش 
آموزش ما را به طور کامل متحول خواهد کرد و می تواند تحقیقات 
بـــردی را بـــه عرصـــه آموزش بیاورد. یعنی هـــم در ارائه مطالب و  کار
هم برای تفهیم و درک آنها می تواند بســـیار به اســـاتید کمک کند 
و یک ابزار بســـیار خوبی برای افزایش روش های این حوزه خواهد 
بود اما اســـتفاده از آن شـــروط خاص به خودش را دارد.« ســـعیدی 
کثری  یرساخت های لازم را برای بهره گیری حدا یح کرد: »باید ز تصر
از هوش مصنوعی مهیا کنیم؛ چرا که تازه در ابتدای راه هســـتیم و 
با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبری و همتی که امروز مسئولان 
ما دارند، تصور می کنم در آینده نه چندان دور این حوزه دانشـــی 

بســـیار گسترش پیدا می کند.« 

معاونآموزشیوتحصیلاتتکمیلیدانشگاهاصفهان:
اغلب استادان  نسبت به کارکرد هوش مصنوعی کم اطلاعند

ن آموزشـــی و تحصیلات تکمیلی دانشـــگاه  ی، معاو محمد فرامرز
یم،  اصفهـــان گفـــت: »متأســـفانه ما به واســـطه مســـئولیتی کـــه دار
هنـــوز نتوانســـته ایم آنطـــور کـــه بایـــد از هـــوش مصنوعی اســـتفاده 
کنیم. شـــخصاً آشـــنایی و کار با چت جی پی تی را شروع کرده ام و 
در حـــد ابتدایـــی اینکه چگونه می تـــوان از ظرفیت های موضوعی 
آن اســـتفاده کرد، آشـــنا شده ام. اما درحقیقت از ظرفیت هایی که 

یم.«  یس اســـتفاده شـــود، فاصله دار باید از آنها در تدر
او بیان داشـــت: »در دانشـــگاه اصفهان آموزش هوش مصنوعی را 
ی و  شروع کرده ایم و در فراخوانی که از سوی معاونت علمی، فناور
اقتصاد دانش بنیان هم منتشر شد نیز توانستیم 8 سرفصل برنامه 
هوش مصنوعی در آموزش را در رشته های مختلف تدوین کنیم؛ 
ی بخش عمده ای  بـــا این وجود هنوز این مســـئله به موضـــوع جار
ی بی اطلاعند.  از اســـاتید تبدیـــل نشـــده و غالباً نیز از این فنـــاور
ی و هم به  در ایـــن وضعیـــت مـــا هـــم نیازمنـــد آموزش ایـــن فنـــاور

یم.«  کارگیری آن دار
ن آموزشـــی و تحصیلات تکمیلی دانشـــگاه اصفهان با بیان  معاو
اینکه احتمال سوءاستفاده دانشجویان از هوش مصنوعی وجود 
دارد، بیان داشـــت: »حتی گاهی می بینیم وقتی ســـؤالی را مطرح 
می کنیم، دانشجویان بسیار دقیق در آن موضوع جواب می دهند؛ 
هر چند در ابتدا از این اتفاق خوشحال می شویم، اما بعد از مدتی 
کـــه می پرســـیم جواب را از کجا پیـــدا کرده اید، می بینیم که از این 
ابزار اســـتفاده کرده اند. به شـــخصه تصور می کنم اســـتفاده از آن 

در ســـطح دبیرستان و در میان دانش آموزان بیشتر از دانشجویان 
رایج است.« 

ی درباره مقابله با اســـتفاده نادرســـت دانشـــجویان از این  فرامـــرز
ی گفت: »با گرفتن گوشـــی و یا قطـــع کردن اینترنت دیگر  تکنولـــوژ
امکان تقلب با استفاده از هوش مصنوعی وجود ندارد، اما واقعیت 
آن اســـت که چنین اقداماتی راهکار نیســـت، بلکه استاد هم باید 
گاهی داشـــته باشد  به اندازه دانشـــجو به ظرفیت های این حوزه آ
و به نوعـــی از آن بهـــره ببرد که امکان سوءاســـتفاده از دانشـــجویان 
گرفته شـــود. نکته دیگر آن اســـت که هنوز اســـاتید آنطور که باید 
نسبت به این مسئله حساس نیستند؛ هر چند گفتمان این حوزه 
شروع و برخی اساتید نیز به صورت شخصی در این حوزه حرکت 

یه تبدیل نشـــده اســـت.«  می کنند اما هنوز به یک رو
یکرد آموزشـــی مان  ی اظهـــار داشـــت: »امروز نیازمنـــد آنیم که رو و
خلاقانه، نوآورانه و هدفمند باشـــد، یعنی باید متناســـب با جامعه 
ی  یزی کرده و رشـــته تحصیلی راه انداز امـــروز و نیاز حال، برنامه ر
ی های  کنیم و خلاقانه هم یعنی باید به ســـمت اســـتفاده از فناور
یم. واقعیت آن اســـت که  یس برو نوین برای افزایش اثربخشـــی تدر
ی از کلاس ها پایین است و دیگر برای  یس در بسیار اثربخشی تدر
، چنین شـــیوه ای که یک اســـلاید در کلاس به نمایش  نســـل امروز
گذاشـــته و نسبت به آن 2 ســـاعت صحبت کرد، جوابگو نیست؛ 
یا بـــوده و خلاقیت را در روش های  کـــه دانشـــجو می خواهد پو چرا

یـــس ببیند و وضعیت فعلی دیگر جوابگو نیســـت.«  تدر

معاونآموزشیدانشگاهعلمیکاربردی:
برای تغییر شیوه های آموزشی  نمی توان صرفاً به استادان متکی بود 

بردی با  ن آموزشـــی دانشـــگاه علمـــی کار ، معاو اصغر کشـــت کار
بیان اینکه در دوران کرونا ما و کل جهان به ســـمت آموزش های 
یادی را  یرســـاخت های ز ی رفتیم، گفت: »در این دوره و ز مجاز
یان یاد گرفتیم  در کشـــور ایجاد کردیم و خود اســـاتید و دانشـــجو
و پلتفرم هـــای ایـــن حـــوزه هم رشـــد کردند با این حال متأســـفانه 
بعد از پایان همه گیری اســـتفاده از این حوزه ابتر ماند. به همین 
دلیل امروز بهتر اســـت به این فکر باشـــیم که آموزش های ترکیبی 

و مؤثرتـــری را دنبال کنیم.« 
ی،  او ادامه داد: »جنبه دوم آن است که با پیشرفت علم و تکنولوژ
مشـــاغل و فرهنگ زندگی در حال تغییر اســـت و باید آموزش را 
هـــم طبـــق آن تغییـــر دهیـــم. یعنی هـــم تجهیزات و وســـایل و هم 
نوع آموزش را باید دســـتخوش تغییر کنیم. با وجود اینکه تا امروز 
گر به این ســـمت  توجه جدی به این حوزه نداشـــته ایم اما قطعاً ا
یـــم، از تحـــولات روز در این زمینه عقـــب می مانیم. یعنی باید  نرو
ی و ســـنتی به ســـمت روش هـــای جدید  از آموزش هـــای حضـــور

یم.«  آموزشی برو

بردی با بیان اینکه برای تغییر  ن آموزشی دانشگاه علمی کار معاو
شـــیوه های آموزشـــی نمی توان صرفاً به اســـاتید متکی بود، اظهار 
داشـــت:  »مســـئله اصلی این اســـت که آموزش 5 مؤلفه متفاوت 
دارد. یکـــی از مؤلفه هـــا محتوای آموزشـــی اســـت، یعنی خود این 
محتوا باید تغییر کند. یکی دیگر اساتیدی اند که باید به روز بوده 
و امکان به روز بودن هم داشـــته باشـــند که برای رســـیدن به این 
مســـئله باید شـــرایطی مانند امکان شرکت در مجامع بین المللی 
را بـــرای آنهـــا فراهـــم کنیم. مؤلفه ســـوم تجهیزات آموزشـــی بوده و 
یان ما  یانند. خوشـــبختانه دانشـــجو درنهایـــت هم خود دانشـــجو
... دارند؛ اما  یادی با هـــوش مصنوعی، آی. تی و امـــروز درگیـــری ز

در دیگـــر مؤلفه ها باید تغییراتی ایجاد شـــود.« 
یح کرد: »اینکه امروز وزارت علوم گذراندن دروس  کشت کار تصر
ی کرده، اقدام خوبی اســـت اما قطعاً  هـــوش مصنوعـــی را اجبـــار
کافـــی نخواهـــد بـــود. نباید ایـــن را فراموش کرد که توســـعه قدم به 
ی شـــدن این دروس تنها یک قدم  قدم به دســـت می آید و اجبار

محســـوب می شـــود و نمی توان به آن متکی بود.« 

معاونآموزشیدانشگاهملایر:
نتوانسته ایم استادان را  نسبت به ظرفیت های هوش مصنوعی آشنا کنیم

ن آموزشی دانشگاه ملایر در خصوص  ی، معاو حمیدرضا افتخار
ی های نوظهور بر تغییر شیوه های آموزش و ارائه دروس  تأثیر فناور
ی های نوظهور حرکت می کند؛  کنون به سمت فناور گفت: »دنیا ا
یف ســـرفصل های  از طـــرف دیگـــر می بینیـــم که  قدم هایی در تعر
جدیـــد  و بین رشـــته ای در وزارت علـــوم انجام شـــده اما به کندی 
حرکـــت می کنـــد. واقعیت آن اســـت که رشـــته های مـــا تاحدودی 
کلاســـیک و قدیمی انـــد، درحالی کـــه دنیا در حوزه رشـــته ها هم به 
سمت رشته های میان رشته ای حرکت کرده است و ما نیز با توجه 

یم.«  به تغییرات صورت گرفته باید به این ســـمت برو
او افزود: »گروه های آموزشی باید از بحث گروه های تخصص محور 
یست خارج شده و گروه های برنامه محور  یک، شیمی و ز مانند فیز
و بین رشـــته ای را در دانشـــگاه ها شـــاهد باشـــیم. برای نمونه گروه 
یســـت، شـــیمی و  ی بایـــد ازهیئـــت علمی و گروه ز یســـت فنـــاور ز
ی خودش را  حوزه هـــای مختلف داشـــته باشـــد تا بتواند اثر گـــذار

در آموزش دانشـــجویان آن هم در شـــرایط فعلی داشته باشند.« 
ی هوش  ن آموزشـــی دانشـــگاه ملایـــر درباره میـــزان اثرگـــذار معـــاو
مصنوعی بر ارائه دروس و شـــیوه آموزش اســـاتید اظهار داشـــت: 
»طبیعـــی اســـت که امروزه دنیا به صـــورت جدی تغییر و تحولاتی 
پیـــدا کـــرده و دهه آینده متعلق به پیشـــرفت های هوش مصنوعی 
اســـت کـــه فضـــا را متحـــول می کنـــد. در این وضعیت لازم اســـت 
تـــا نگاه ما نســـبت بـــه هوش مصنوعـــی درســـرفصل های دروس و 
یـــس تغییـــر کند. امروزه در بحث های پژوهشـــی به ویژه  نحـــوه تدر
یخته ازهوش  درحوزه پایان نامه ها و رساله ها به صورت جسته و گر
مصنوعی استفاده می  شود؛ اما واقعیت این است که حتی برخی 

از اســـاتید نگاه مثبتی هم به این مســـئله ندارند.«
گر هوش مصنوعی به صورت درست شناسایی،  ی گفت: »ا افتخار
بهره گیـــری و معرفـــی شـــود، می تـــوان از آن در پژوهـــش بهـــره بـــرد و 
درمقابـــل وقـــت پژوهشـــگر را برای دیگر کارهـــا صرف کرد؛ اما لازم 
یزی درســـت و مشـــخصی برای بهره گیری از این  اســـت تا برنامه ر
ی در دانشـــگاه ها صورت بگیرد.« او به گلایه دانشجویان  تکنولوژ
یح کرد: »واقعیت  یس اساتید اشاره و تصر از به روز نبودن شیوه تدر
ی که دارد، عادت  آن اســـت که هر انســـانی به شـــیوه زندگی و کار

می کنـــد و بـــه همین دلیل اســـاتید رغبتی برای تغییر شـــیوه ای که 
تا امروز دنبال کرده اند، ندارند. همچنین ما نتوانســـته ایم اســـاتید 
ی هـــای نوین که برای  را بـــا ظرفیت هـــای هـــوش مصنوعی و فناور
انتقال بهتر مطالب در دنیا از آن  اســـتفاده می شـــود، آشنا کنیم.« 
یح کرد: »به نظر می رسد باید  ن آموزشـــی دانشـــگاه ملایر تصر معاو
ی های  یت آشنایی اساتید با تکنولوژ کارگاه های آموزشی با محور
ن آموزشـــی   پـــا شـــود؛ قطعـــا از وظایـــف معاو روز در دانشـــگاه ها بر
برد های  دانشگاه ها این است که دوره های آموزشی آشنایی با کار
هـــوش مصنوعـــی در درک بهتـــر مفاهیـــم و مطالـــب درســـی را 
یـــزی و اجـــرا کننـــد. قطعـــا وقتی کـــه راهکارها و بیـــان بهتر  برنامه ر
مطالـــب درســـی به اســـاتید آموزش داده شـــد، دیگـــر گاردی برای 
ی هـــا نداشـــته و حتی خودشـــان به این  اســـتفاده از ایـــن تکنولوژ

سمت حرکت می کنند.« 
ی درباره الزام گذراندن دو واحد درســـی هوش مصنوعی  افتخـــار
ن شـــک  از ســـوی دانشـــجویان افـــزود: »انجـــام چنین اقدامی بدو
یع تر باید  ی بوده و بسیار کار ارزشمندی است که هرچه سر ضرور
یف جدید رشـــته هایی با ارتباط بین  اجرا شـــود. اما ما نیاز به تعار
ی دقیق  یســـت، کشـــاورز هوش با مباحث مختلف مانند محیط ز
و هوشـــمند، روانشناســـی، علوم تربیتی و رشـــته های دیگر و علوم 
یم. معتقدم حتی نیاز اســـت  در علوم معارفی و دینی  انســـانی دار

نیز از ظرفیت های هوش مصنوعی بهره گرفته شـــود.« 
او خاطرنشـــان کـــرد: »اختصـــاص دادن دو واحـــد درســـی قطعـــا 
کفایت نمی کند و نیاز اســـت که درحوزه های علوم انســـانی مانند 
ی، منابـــع طبیعـــی، علـــوم پایـــه و خصوصـــا مهندســـی از  کشـــاورز
یف بین رشـــته ای  ظرفیت هـــای هـــوش مصنوعـــی بـــه عنـــوان تعر
اســـتفاده کنیم و پذیرش دانشـــجو داشته باشیم. نگاه کنید امروز 
ی دنیا به شـــیوه سنتی قبل حرکت  دیگر در همین رشـــته کشـــاورز
ی بیست سال  نمی کند، حتی علوم انسانی دیگر بحث های تئور
گذشته نبوده و بحث هایی است که در کنار علوم تربیتی و علوم 
کی ما قرار دارد که باید مدنظر قرار بگیرد. بخواهیم و نخواهیم  ادرا
هـــوش مصنوعـــی جزء لاینفک این موضوعات شـــده و ما نیز باید 

رشته و ســـرفصل های جدید تدوین کنیم.« 

معاونآموزشیوپژوهشیتربتحیدریه:
استادان نسل جوان   بهتر با سیستم های نوین آموزشی همراه شدند 

یه با بیان  ن آموزشـــی و پژوهشـــی تربت حیدر علی کوچکی، معاو
ی  اینکـــه بعـــد از کرونا، دانشـــگاه ها به ســـمت آموزش های مجاز
و اســـتفاده از LMS حرکت کردند، گفت: »متأســـفانه اما بعد از 
پایـــان همه گیـــری کرونـــا، نتوانســـتیم از ایـــن سیســـتم ها آنطور که 
باید اســـتفاده کنیم. البته بعد از ســـامانه های برخط به ســـرعت 
موضـــوع هـــوش مصنوعی مطرح شـــد کـــه تصور می کنـــم چندان 
اســـاتید مـــا بـــه این ســـمت نرفتند و نتوانســـتند آنطور کـــه باید از 

ی هم اســـتفاده کنند.«  این تکنولوژ
او ادامـــه داد: »مـــا در رشـــته مهندســـی مکانیـــک، یـــک کلاس 
یم که ترکیبی از ســـامانه LMS، فیلم های  یاضی دار مهندســـی ر
ینـــات هـــوش مصنوعی را در آن دنبـــال می کردیم و  آپـــارات و تمر
جـــزء خلاقانه ترین کلاس ها محســـوب می شـــود؛ امـــا واقعیت آن 
یم، یک گروه اســـاتید که  اســـت کـــه مـــا امـــروز دو گروه اســـتاد دار
عمدتا نیز جزء اســـاتید نســـل جدید بوده و خودشان علاقه دارند 
یم که روند  تا به روز شـــوند اما در مقابل یک ســـری اســـاتید هم دار

قدیمی خودشـــان را دنبال می کنند. با این حال خوشـــبختانه در 
کثر اســـاتید از نســـل جوانند، بهتر توانســـتند  دانشـــگاه ما چون ا
با سیســـتم های نوین آموزشـــی همراه شـــوند؛ اما هنوز این میزان 

قابل قبول نیست.« 
یـــه با بیـــان اینکه قطعاً  ن آموزشـــی و پژوهشـــی تربت حیدر معـــاو
ما کارگاه هایی را برای آشـــنایی اســـاتید با ســـامانه های برخط و 
الکترونیک برگزار می کنیم، گفت: »نکته مهم دیگر اینکه حدود 
کثر کلاس هایمان  70 درصد کلاس هایمان هوشمند است، یعنی ا
از تخته هوشمند بهره می برند و این تا حدودی می تواند در این 
زمینـــه کمک کننده باشـــد. مســـئله مهـــم دیگری که بایـــد مدنظر 
یف یـــک درس مانند هوش  قـــرار داد آن اســـت کـــه با صـــرف تعر
ی در تغییر  مصنوعـــی در دانشـــگاه ها نمی توانیم شـــاهد اثرگـــذار
روند فعلی باشیم، البته این کار گام خوبی برای شروع محسوب 
ی های روز  ی با تکنولوژ گر بخواهیم این همگام ساز می شود اما ا

یم.«  را داشـــته باشـــیم، باید به سراغ اساتید برو

معاونآموزشیوتحصیلاتتکمیلیپیامنور:
در مسائل آموزشی  متناسب با تغییرات جهانی حرکت نکرده ایم 

ن آموزشـــی و تحصیلات تکمیلـــی پیام نور  مهـــدی عبـــادی، معاو
بـــا بیـــان اینکه تـــا الان به صورت حرفه ای از چت بات ها اســـتفاده 
یم،  نکـــرده ام اما به واســـطه کار آمـــوزش و فضایی که در آن قرار دار
ی های  به این سمت سوق پیدا کرده ام، گفت: »ما باید به تکنولوژ
بـــه روز و هوش مصنوعی به عنوان ابزار کمکی نگاه کنیم، به عنوان 
برد فراوانـــی دارد. در بازه زمانی  مثـــال در امـــر پژوهش ایـــن ابزار کار
ی اطلاعات، اســـتفاده از چنین ابزارهایی باعث  مربوط به گردآور
می شـــود تـــا زمـــان بســـیار کاهـــش پیـــدا کنـــد. همچنیـــن می توان 
طراحی های مختلفی را برای اســـتفاده از داده ها داشـــته باشـــیم، 
امـــا هنـــوز معتقـــدم نیازمنـــد آنیـــم که نقـــش محقق و پژوهشـــگر را 

اصل قرار داده ایم.« 
او در همیـــن زمینـــه افزود: »عمدتاً دانشـــجویان مـــا تصور می کنند 
ی به استفاده از خود  چه در عرصه آموزش و چه پژوهش دیگر نیاز
گذار  فرد نیســـت و به همین دلیل همه کار را به هوش مصنوعی وا

تی را ایجاد می کند.«  می کنند و این نگاه مشـــکلا
ن آموزشـــی و تحصیـــلات تکمیلـــی پیـــام نـــور با بیـــان اینکه  معـــاو
نمی توان به صورت مشخص عنوان کرد که چند درصد اساتید به 
ســـمت استفاده از هوش مصنوعی حرکت کرده اند، بیان داشت: 
»واقعیت آن است که اساتید را باید نسل بندی کرد. یعنی اساتید 
کـــه ســـنوات خدمت بیشـــتری داشـــته نحـــوه تعامل شـــان با هوش 
ی شان هم  مصنوعی متفاوت اســـت. حتی بسته به حوزه های کار
که به طور مثال در رشـــته های  این مســـئله متفاوت می شـــود؛ چرا
، اســـاتید با این مقوله بیشـــتر درگیرند امـــا در حوزه هایی  کامپیوتـــر
ماننـــد علـــوم انســـانی این درگیری هـــا کمتر بـــوده و همچنان برای 

بهره گیری از هوش مصنوعی مقاومت هایی در بین اســـاتید وجود 
دارد.« عبـــادی بیـــان داشـــت: »نکتـــه غیرقابل انکار آن اســـت که 
یم؛ هرچند در اقلیتند اما با هوش مصنوعی  هنوز اســـاتیدی را دار
یه دارند؛ اما قطعاً طی یک دهه آینده اســـاتید ما در دانشـــگاه ها  زاو
ی کار کنند و طبیعتاً می توانند در زمره  یـــا می تواننـــد با چنیـــن ابزار
گر جز این باشد، به ناچار باید عرصه  اساتید روزآمد تلقی شوند و ا
ی هایی اند.«  گذار کنند که مجهز به چنین تکنولوژ را بـــه افرادی وا
بـــوط به یک نســـل متفاوت و  او بـــا بیـــان اینکـــه نظـــام آموزش ما مر
دهه های گذشـــته اســـت، افزود: »متأســـفانه در مســـائل آموزشی و 
پژوهشـــی مـــا متناســـب با تغییـــرات جهانی حرکـــت نکرده ایم و به 
همین دلیل نیز می بینیم که نسل جدید مجهز به این ابزارها بوده 
و چون در آموزش هایی که ارائه می دهیم چنین خلئی وجود دارد، 
هم اســـاتید نمی توانند به خوبی دانشـــجویان را راهنمایی کنند که 
اســـتفاده درســـتی از این ابزارها داشـــته باشـــند و هم دانشـــجویان 
ضعف این مســـئله در اســـاتید را احساس می کنند. یعنی دانشجو 
ی اطلاعی نـــدارد و به همین  تصـــور می کنـــد اســـتاد از این تکنولوژ

دلیل بعضاً به ســـمت تقلب و اســـتفاده نادرست می رود.« 
ن آموزشـــی و تحصیلات تکمیلی پیام نور در توضیح بیشـــتر  معاو
این مسئله بیان داشت: »قطعاً ما باید توانمندی اساتید را در این 
زمینه ها افزایش دهیم و حتی امکانات در اختیارشان قرار دهیم و 
از طرف دیگر نیز بایســـتی به مهارت های از پیش کســـب شده ای 
که دانشجویان دارند، توجه کافی داشته باشیم تا بتوانیم همگام و 
حتی جلوتر از آنها حرکت کنیم. پیش بینی بنده آن است که طی 

ن در این حوزه برقرار خواهد شـــد.«  یک دهه آینده تواز
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